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گروه سیاسی: 
مهمترین سخنی که محمد مرندی به عنوان مشاور 
تیم مذاکره کننده هســته ای طی یک سال و نیم 
ادعای »زمستان  گذشته مطرح کرده است، طرح 
سرد اروپا« بود؛ موضوعی که در شهریور ماه سال 
گذشــته و زمانی که همه منتظر توافق دوباره و 
احیای برجام بودند، طرح شد.  محمد مرندی در آن 
زمان در توییتی نوشت: »ایران صبور خواهد بود. 
ایالات متحده در زمان اوباما به طور سیستماتیک 
توافق را نقض کرد و در زمان ترامپ/بایدن حداکثر 
فشار را علیه شهروندان بی گناه اعمال کرد. از این 
رو، ایران ابهامات یا خلأهــای متن را نمی پذیرد. 
زمستان نزدیک اســت و اتحادیه اروپا با بحران 

انرژی فلج کننده مواجه است.«
بیان چنین موضوعی و شــکل گیری استراتژی ایران در 
مذاکرات بر اساس آن، باعث شد که توافق به تاخیر بیفتد 
اما هر چه گذشــت خبری از زمستان سخت اروپا نشد. 
حــالا بعد از مدتها محمد مرنــدی که تصور می کند آن 
موضــوع از یادها رفته و احتیاج به موضوع جدیدی برای 
مطرح شدن است، حرف تازه ای بیان کرده است؛ حرفی 
که دیگر مثل »زمســتان سرد اروپا« نیازی به زمان برای 
مشخص شدن واقعیتش نداشت و بلافاصله تکذیب شد. 
داســتان از این قرار بود که در ایــام تعطیلات نوروزی، 
محمد مرندی، مشــاور تیم مذاکره کننده هســته ای، در 
گفت گویی ویدئویی اعــلام کرد  که محمدجواد ظریف، 
وزیــر امور خارجه وقــت، گفته بود می تــوان از آمریکا 
برای خروج از برجام غرامت گرفت که حســن روحانی، 
رئیس جمهور وقت، در جلسه هیئت دولت در واکنش به 
چنین طرح موضوعی گفته بود که فعلا نیازی به چنین 

کاری نیست .
اما بلافاصله یک عضو تیم سابق مذاکره کننده عنوان کرد 
که هیچ گفت وگویی دربــاره طلب غرامت از آمریکا بین 
محمدجواد ظریف و محمد مرندی انجام نشــده اســت. 
وی ادعای مرندی درباره پیشنهاد محمدجواد ظریف به 
حسن روحانی درباره طلب غرامت از آمریکا بابت برجام 
و مخالفت روحانی بــا آن را تکذیب کرد و در عین حال 
افزود: »هیچ گفت وگویــی درباره طلب غرامت از آمریکا 
بین محمدجــواد ظریف و محمد مرندی انجام نشــده 
است. درخواســت غرامت از آمریکا بابت خروج آمریکا از 
برجام، طرح ناکام تیم فعلی بود و حالا می خواهند آن را 
منتســب به دولت قبل کنند و با جعل نقل قول و حتی 
طرح خیالی آن در جلسه هیات دولت، شکست خود در 
اجرای این خواسته را به دولت سابق ربط دهند.« )پایگاه 

اطلاع رسانی جماران، اول فروردین ۱۴۰۲(
در ادامه اما مرندی پس از تکذیب سخنانش توسط عضو 
ســابق تیم مذاکره کننده در توئیتــی در دوم فروردین 
۱۴۰۲، با بازنشر تصویر اخباری از روحانی »رفع تحریم ها 
از اهداف مهم دولت اســت، فعلا خسارت نمی خواهیم« 
)۴ فروردین ۱۴۰۰( و ظریف »آمریکا یک تریلیون دلار 
خسارت زده است، غرامت می گیریم«، )۳ اسفند ۱۳۹۹( 
نوشــت: در ویدئو نگفتم دکتر ظریف به جناب روحانی 
چیزی گفته. گفتم دکتر ظریف گفت »آمریکا باید غرامت 
بدهد« و بعد از آن روحانی در جلســه هیأت دولت گفت 

مطرح کردن غرامت »نیازی نیست.«
روز گذشته سایت حسن روحانی به بررسی تفصیلی این 
موضــوع و ادعای مرندی پرداختــه و درباره آن گزارش 
مشروحی منتشر کرده است. به نوشته این سایت، موضوع 
شرط غرامت در نشست سران عالی رتبه نظام مطرح شد 
و مورد موافقت قرار نگرفت و پس از آنکه آمریکا شــروط 
خود را کنار گذاشت، مساله غرامت هم دیگر مطرح نشد. 
این تصمیم نظام بود که فعلا مساله غرامت  خروج آمریکا 
از برجام پیگیری نشــود، نه اینکه دکتر روحانی مخالف 

آن باشد.
موضع روحانی، موضع نظام بود

در تابستان سال ۱۳۹۹ جو بایدن، در جریان رقابت های 
انتخابات ریاســت جمهوری شــروط دونالد ترامپ برای 
بازگشــت آمریکا به برجام را تکرار کرد از قبیل مســائل 
منطقه ای و موشکی و تاریخ انقضای برخی محدودیت ها 
در برجام. در واکنش به این شــروط، ۳۱ شهریور ۱۳۹۹ 
دکتر محمدجواد ظریف وزیر خارجه در ســخنرانی خود 

در شورای روابط خارجی آمریکا از طریق ویدئو کنفرانس 
گفت این آمریکا نیســت که باید برای برگشت به برجام 
شــرط بگذارد بلکه این ایران است که باید شرط بگذارد. 
ظریف تاکیــد کرد که ایران با خــروج آمریکا از برجام، 
خسارات زیادی دیده که باید جبران شود. موضع ظریف 
پیش شــرط مذاکره نبــود، بلکه برای مقابلــه با موضع 
مذاکراتــی آمریکایی ها بود که به نتیجه رســید چراکه 
پس از انتخــاب بایدن، مقامات دولت آمریکا اشــاره ای 
به پیش شــرط برای بازگشــت به برجام نکردند. چنانکه 
مذاکرات اواخر ســال ۱۳۹۹ که عباس عراقچی، معاون 
وزیر خارجه مســئولیتش را برعهده داشت، در چارچوب 
مصوبه برجامی مجلس یازدهم انجام شد که در آن هیچ 

اشاره ای به مساله جبران خسارت نشده بود.
مرور مواضع دولتمردان دوازدهم نشان می دهد که طرح 
مساله خسارت یا غرامت خروج آمریکا از برجام مربوط به 
دوره زمانی طرح پیش شــرط های بایدن تا آغاز مذاکرات 
احیای برجام است. البته موضوع شرط غرامت در نشست 
ســران عالی رتبه نظام مطرح شــد و مورد موافقت قرار 
نگرفت و پس از آنکه آمریکا شروط خود را کنار گذاشت، 
مساله غرامت هم دیگر مطرح نشد. این تصمیم نظام بود 
که فعلا مســاله غرامت  خروج آمریــکا از برجام پیگیری 

نشود، نه اینکه دکتر روحانی مخالف آن باشد.
اتفاقا اولین بار دکتر روحانی در جلسه هیات دولت در ۱۷ 
اردیبهشت ۱۳۹۹ )سالروز خروج آمریکا از برجام( گفت: 
»راه عاقلانه آمریکا این است که به برجام بازگردد. غرامت 
بدهــد و از ملت ایران عذرخواهی کند اما از این جماعت 

چنین عقلی دیده نمی شود.«
روحانی در جلســه هیات دولت در ۴ تیر ۱۳۹۹ با اشاره 
به اعلام کاخ ســفید برای آمادگی مذاکره با ایران مجددا 
تکــرار کرد: »آنها می گویند چرا ایــران معطل انتخابات 
آمریکاســت در حالیکه ما معطل هیچ چیزی نیســتیم. 
ما همیشــه آماده ایم، هر لحظه که آمریکا اعلام کند به 
مقررات سازمان ملل بازمی گردد، تعهدات خود در برجام 
را اجرایی می کند و کنگره و کاخ ســفید از مسیر اشتباه 
خود بازمی گردند ما همــان لحظه آماده مذاکره ایم. آنها 
باید تسلیم قانون شوند، عذرخواهی کرده و ضرری که به 
ملت ایران وارد کردند جبران کرده و غرامت بپردازند، زیرا 
آنها میز مذاکره را شکاندند. البته ما می دانیم این تعارفات 
بی اساس، حرافی است برای انتخابات و گرفتاری هایی که 

دارند.«
پس از آنکه آمریکا پیش شرط های خود را کنار گذاشت، 
ایران نیز مســاله دریافت غرامت را به آینده موکول کرد 
نه اینکه منتفی کند؛ چنانکه دکتر روحانی در نخستین 
جلسه دولت در سال ۱۴۰۰ اعلام کرد: »این پیام و نکته 
مهمی اســت که ما به دنیا می گوییم، به رغم ســه سال 
ظلمی که به ما شده، در عین حال اگر از طرف شما عمل 
واقعی ببینیم حاضریم به تعهدات خود برگردیم فعلا هم 
قصد نداریم در مورد خســارت هایی که به ما زده شــده 
صحبت کنیم، مسئولین کشور به وقت خود آن را دنبال 

خواهند کرد.« )۴ فروردین ۱۴۰۰(
موضع دولت دوازدهم، تکرار نظرات مقام معظم رهبری 
در ۱۹ دی ۱۳۹۹ بود که گفتند: »نکتهٔ اوّل این اســت 

که بحث می کنند که آمریکا برگردد به برجام یا برنگردد. 
ما هیچ اصــراری نداریم، هیچ عجله ای نداریم که آمریکا 
به برجام برگردد؛ اصلًا مســئلهٔ ما این نیست که آمریکا 
به برجام برگردد یا برنگــردد. آنچه مطالبهٔ منطقی ما و 
مطالبهٔ عقلانی ما است، رفع تحریم ها است؛ تحریم ها باید 
برداشته بشود. این حقّ غصب شدهٔ ملّت ایران است؛ چه 
آمریکا، چه اروپا - که آویزان به آمریکا و دنباله روِ آمریکا 
است - وظیفه دارند این حقّ ملّت ایران را اداء کنند. اگر 
تحریم ها برداشته شد، خب آن برگشت آمریکا به برجام 
معنایی خواهد داشت - البتّه مسئلهٔ خسارت ها هست که 
جزو مطالبات ما اســت و در مراحل بعدی دنبال خواهد 
شــد - امّا اگر چنانچه تحریم ها برداشــته نشد، برگشت 
آمریکا به برجام ممکن است حتّی به ضرر ما تمام بشود؛ 
به نفع ما که نیســت، ]بلکه[ به ضرر ما هم ممکن است 
باشد. البتّه بنده به مسئولین، هم در قوّهٔ مجریهّ و هم در 
قوّهٔ مقنّنه، گفتــه ام که در این زمینه ها با دقّت و رعایت 

کامل ضوابط پیش بروند و عمل کنند.«
جبران خسارت؛ پرونده ای که بسته نشد

وزارت خارجــه نیــز مطابــق همین رویــه پیش رفت؛ 
دکتــر محمدجــواد ظریــف در ســخنرانی خــود در 
نشســت »گفت وگوهای مدیترانــه ای« همزمان با اعلام 
پیش شــرط های بایدن گفت: »برای ایران اهمیتی ندارد 
که چه کســی در کاخ سفید نشســته است. برای ایران، 
رفتــار ایالات متحده، احترامش بــه قوانین بین المللی و 
پرداخت غرامت به مردم ایران بابت آسیب هایی که در دو 
سال گذشته – آن  هم تنها برای خشنودی عده ای خاص 
- به آن ها زده مهم است. این کشور باید بابت آسیب هایی 
که به مردم ایــران زده غرامت بدهد. ما با رئیس جمهور 
اوباما و یا ترامپ به توافق نرســیدیم. ما با دولت آمریکا 

توافق کردیم.« ) ۱۶ تیر ۱۳۹۹(
دکتــر ظریــف ۲۳ دی ۱۳۹۹ در گفت وگــو بــا پایگاه 
اطلاع رســانی KHAMENEI.IR گفــت: »در مورد 
خســارت ]برجام[ نیز رهبر انقلاب هم در فرمایشاتشان 
به ما، هم در سخنرانی عمومی شان فرمودند که موضوع 
خسارت از موضوعاتی است که باید در مراحل بعدی مورد 
بحث قرار بگیرد. واقعاً هم باید مشــخص باشد که برجام 
مثل یک در گردان نیست که شما از یک طرف وارد و از 
طرف دیگر خارج بشوید. بالاخره روابط بین الملل قاعده 
دارد. اقدامات آمریکا باعث خسارت بر مردم ایران شده و 
حتماً در مراحل بعدی موضوعاتی که مورد نظر ما هست 
برخی سوءاستفاده هایی است که شــاید انجام بدهند و 
همین طور جلوگیری از تکرار اقدامی است که آمریکا کرد. 
ما نباید فراموش کنیم که پنجاه شرکت چینی هم توسط 
آقای ترامپ در چهار سال گذشته تحریم شدند و شرکای 
ما ضربه و ضرر دیدند. این ضررها هم باید جبران بشود.«
وزیــر خارجه ســابق همچنیــن در مصاحبه با شــبکه 
سی ان ان در پاسخ به سؤال فرید زکریا درباره موضع رهبر 
معظم انقلاب گفت: »ایالات متحده باید تحریم ها را لغو 
کند، نه اینکه معافیت صادر کند. جبران خســارت هرگز 
یک پیش شــرط نبود. گفتیم هنگامی که ایالات متحده 
به توافق بازگشــت، دربــاره آن بحث خواهیم کرد و این 
دلیــل کاملًا واضحی دارد: معامله یا هر توافق بین المللی 

درب چرخشی نیست، آن ها نمی توانند به سادگی مطابق 
میل خــود بروند و بیایند. بنابرایــن، ایالات متحده باید 
شفاف ســازی کند و باید به ایران و ســایر اعضای توافق 
ضمانت دهد که رفتار رئیس جمهور ترامپ تکرار نخواهد 
شــد، زیرا جامعه بین المللی به اندازه کافی از بی قانونی 
شــخصی که بر اســاس یک هوا و هوس عمل می کند 
آسیب دیده است. شما دیده اید که در ایالات متحده چه 
اتفاقی افتاده اســت، آنچه در کنگره اتفاق افتاده است را 
دیده اید. مردم ایران طی چهار سال بسیار بسیار طولانی، 
این مســئله را لمس کرده اند. حاضر نیســتیم که دوباره 

چنین چیزی را لمس کنیم.« )۲۰ بهمن ۱۳۹۹(
ظریف ســوم اســفند ۱۳۹۹ در مصاحبه با پرس  تی وی 
نظــرات قبلی خود را تکرار کرد و با بیان این که »آمریکا 
پس از بازگشت به برجام باید خسارات ما را جبران کند«، 
تاکید کرد »باید متعهد شــود کــه دیگر چنین رفتاری 
را تکرار نکند.« به گفته او، پس از لغو تحریم ها توســط 
آمریکا و بازگشت به توافق هسته ای ۲۰۱۵، انتظار می رود 
دولــت جو بایدن در ازای خســارت یک تریلیون دلاری 

اقتصاد ایران، غرامت پرداخت کند.
این مواضع کاملا با نظر نظام هماهنگ بود؛ چنانکه پایگاه 
با  اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در گفت وگوهایی 
مسئولان کشور و دست اندرکاران برجام همین مواضع را 
منتشر کرد. دکتر کمال خرازی، رئیس شورای راهبردی 
روابط خارجی و از اعضای هیات نظارت بر اجرای برجام 
تاکید کرد که »طبیعتاً خســارت های زیادی به ما وارد 
شده است. در این تردیدی نیست، هم از نظر عدم فروش 
نفت که خودشان اعلام کردند ایران نتوانسته ۷۰ میلیارد 
دلار نفت بفروشد و چه از بابت تجارت، سرمایه گذاری و 
نقل وانتقالات بانکی و بیکاری که در کشور به وجود آمده 
و ورشکستگی شرکت ها، همه خسارت هایی است که در 
اثر خروج آمریکا از برجام و نقض تعهدات اروپایی ها وارد 
شده اســت. جایی باید به این مسائل رسیدگی شود که 
می تواند در چهارچوب برجام مطرح و مطالبه شــود و یا 
اینکه در چهارچوب های دیگر. باید وزارت خارجه از نظر 
حقوق بین الملل بررســی کند که احیاناً چگونه می شود 

این خسارت ها را مطالبه کرد.« )۲۵ دی ۱۳۹۹(
ســایت حسن روحانی در پایان نتیجه گرفته که مجموع 
مواضع اعلام شده نشان می دهد که آنچه دکتر روحانی در 
فروردیــن ۱۴۰۰ گفت، همان نظر رهبری معظم انقلاب 
در دی مــاه ۱۳۹۹ بود مبنی بر اینکه »خســارت ها جزو 
مطالبات ما است و در مراحل بعدی دنبال خواهد شد.« 
مســاله غرامت ناظر به مطالبه خسارت از آمریکا پس از 
خروج دولت دونالد ترامپ از برجام بود، نه پیش شــرط 
مذاکــره با ۱+۵ بر ســر احیــای برجام و یــا طرح تیم 
مذاکره کننده و البته باید پس از بازگشت آمریکا به برجام 
پیگیری می شــد نه اینکه جزء شروط احیای توافق یا در 

پیش نویس آن باشد.
اما با تغییر دولت، تیم مذاکره کننده جدید موضوع غرامت 
را به عنوان یک خواسته و شاید هم ایجاد دستاورد برای 
خــود در تدوین متن جدید پیش نویس احیای توافق در 

دستور کار گذاشت.
در پایان این گزارش آمده اســت: ادعای مخالفت دکتر 
روحانــی با مطالبه غرامت از آمریــکا، پس از ناکامی در 
طرح ایــن موضوع در طی مذاکرات یا گنجاندن در متن 
پیش نویس توافق از ســوی این مشــاور رســانه ای تیم 
مذاکره کننده مطرح شــد؛ درحالی که می خواســتند به 
عنوان دستاوردی بیشتر از تیم سابق مذاکره کننده عنوان 
کننــد و بی اعتنا به نظر صریح رهبر معظم انقلاب درباره 
دنبال شدن موضوع جبران خسارت ها در مراحل بعدی، 
آن را بلافاصله در مرحله تغییر تیم مذاکره کننده مطرح 
کنند و عدم پیگیری آن را به مخالفت دکتر روحانی و یا 
رد پیشنهاد دکتر ظریف از طرف او نسبت دهند. غرامتی 
که تیم سابق صرفا به عنوان یک تاکتیک مذاکراتی برای 
مدتی مشخص )طرح پیش شرط توسط بایدن در جریان 
انتخابــات تا انصراف آن پس از انتخاب( مطرح کرده بود 
نه پیش شــرط مذاکره یا یکی از بندهای توافق )مطابق 
تصمیــم نظام( و تکیه آن بر خســارت های قبلی بود نه 
تضمینی برای عــدم خروج مجدد آمریکا؛ کمااینکه قرار 
بود پــس از بازگشــت آمریکا و احیــای برجام موضوع 

پیگیری شود نه پیش از آن.

سایت روحانی پاسخی تفصیلی به ادعای محمد مرندی داد 

موضع نظام در موضوع دریافت غرامت بابت برجام چه بود؟

رئیس جمهور با اشــاره بــه گزارش ها در خصوص 
مســائل تولیدکنندگان زعفــران و برنج کاران، به 
وزارت جهادکشاورزی مأموریت داد با بررسی فوری 
موضوع، تدابیر لازم را برای بازاریابی و تسهیل فروش 
محصولات تولیدکنندگان زعفران و برنج اتخاذ نماید.

به گزارش ایســنا ســید ابراهیم رئیســی در جلسه صبح 
دیروز چهارشــنبه هیئت دولت، با اشاره به نزدیکی فصل 

جابجایی ها، بر تســریع در اجرای طرح هــای وزارت راه و 
شهرسازی برای حمایت از مســتأجران تأکید کرد و مهار 

تورم در بازار مسکن را از اولویت ها برشمرد.
وی همچنین با اشاره به گزارش های ارائه شده در خصوص 
تولیدکنندگان زعفران و برنج کاران بار دیگر بر لزوم حمایت 
از کشاورزان تأکید کرد و به وزارت جهادکشاورزی مأموریت 
داد با بررســی فوری موضوع، تدابیر لازم را برای بازاریابی 

و تسهیل فروش محصولات تولیدکنندگان زعفران و برنج 
اتخاذ نماید. مکلف کردن مدیران دســتگاه های اجرایی و 
دولتی به تحول در ســازمان متبوع خود، به منظور تامین 
هر چه بیشــتر منافع مردم و پیشرفت کشور و همچنین 
ارائه برنامه کاری مجموعه های دولتی برای تحقق فرامین 
رهبری به ویژه تحقق شعار سال از تاکیدات رئیس جمهور 
در جلسه امروز هیئت دولت بود. رئیسی همچنین با اشاره 

به گزارش وزیر میراث فرهنگی و گردشــگری در خصوص 
عملکرد ستاد سفرهای نوروزی اظهار داشت: نوروز امسال 
جلوه حضور بانشــاط مردم بود کــه با همت و تلاش همه 
دســتگاه های مسئول شاهد یک نشــاط اجتماعی در بهار 
طبیعت بودیم و ســتاد ســفرهای نوروزی به عنوان یک 
مجموعه هماهنگ در دولــت، می تواند کار بزرگی در ارائه 

خدمات  گسترده به مردم انجام دهد.

علی اصغر باقرزاده نماینده مردم بابلســر و فریدون کنار در 
مجلس شــورای اســلامی و یکی از نمایندگان متقاضی 
استیضاح سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصاد و دارایی 
در واکنش به پس گرفته شــدن تعــدادی از امضاءهای 
تقاضای اســتیضاح و از حدنصاب افتــادن آن، گفت: اولا 
برای خودم متاسفم که نتوانستیم استیضاح وزیر اقتصاد 
را به سرانجام برسانیم. نکته دوم اینکه تمام سعی خود را 
خواهیم کرد که مجدد استیضاح را مطرح کرده و به صحن 

مجلس بیاوریم.
وی ادامه داد: متاســفانه علیرغــم پیگیری هایی که برای 
اســتیضاح وزیر اقتصاد انجام دادیم، بــا مواردی که واقعا 
شایسته نیست من اینجا ذکر کنم، بسیاری از نمایندگان 

منصرف شدند.
باقرزاده در ادامه عنوان کــرد: به اعتقاد من چنین امری 
شایسته و بایســته این مجلس نبود و نیست. امروز مردم 

ما در مشــکلات عدیده اقتصادی در حوزه معیشت به سر 
می برند و با گرانی قابل توجهی مواجه هستند، مشکلات 
فراوانی وجود دارد و در چنین شــرایطی اقدام مناسبی از 
سوی مجلس مشــاهده نمی شود. وی افزود: ممکن است 
دوســتان بگویند این ها به وزیر اقتصاد ارتباط ندارد، پس 
وزیر اقتصاد چه کاره اســت؟ اصلا دوستان دولت بیایند 
روشن کنند که بالاخره نقش وزارت اقتصاد کجاست؟ این 
بانک ها را که همه می گویند عامل بســیاری از مشکلات 
هستند، چه کسی باید رسیدگی و ساماندهی کند؟ وقتی 

بحث می شود می گویند که ربطی به وزیر اقتصاد ندارد.
عضو مجمع نمایندگان اســتان مازندران تاکید کرد: این 

فرافکنی ها خوب نیست، اینکه مسئولیت را گردن دیگران 
بیندازیم، کار درستی نیست. امروز ما معتقدیم که عمده 
مشکلات اقتصادی کشور به دلیل مدیران ناکارآمدی است 

که در وزارت اقتصاد از بالا تا پایین حضور دارند.
وی افــزود: ما متاســفیم که این اتفاق رخ نــداد ولی به 
عنوان قولی که به مردم دادیم و آن قســمی که خوردیم 
در جهت پیگیری مشــکلات مردم عمــل خواهیم کرد، 
چون منشاء بســیاری از این ناکارآمدی ها و مشکلات را 
در این وزارتخانه می بینیم حتما پیگیری خواهیم کرد که 
ان شاء الله این اتفاق مجدد به جریان بیفتد، ولی متاسفانه 
در پیگیری هایی که دوســتان انجام دادند، استیضاح را از 

عدد انداختند. نماینده مردم بابلسر در رابطه با عدد کلی 
امضاهای استیضاح گفت: از تعداد کلی امضاهای متقاضیان 
استیضاح اطلاع دقیق ندارم اما تعداد امضاها زیاد بود الان 
می گویند امضاها به ۹ امضــاء یعنی کمتر از ۱۰ امضاء و 
حدنصاب مورد نیاز برای طرح استیضاح در صحن مجلس 

رسیده است.
باقرزاده در پاســخ به این ســوال که »فــارغ از تلاش ها 
و اقدامــات دســتگاه ها برای جلوگیری از اســتیضاح که 
غیرمستقیم مورد اشاره شما هم بود و با اسامی مختلفی از 
جمله تعامل، لابی و یا زدوبند از آن یاد می شود، از درون 
مجلس از سوی اشــخاصی چون رئیس مجلس و رئیس 
کمیسیون اقتصادی که گفته می شود از حامیان خاندوزی 
هســتند، رایزنی یا پیگیری وجود داشت؟«، عنوان کرد: 
بــرای پس گرفتن امضاء از جاهــای مختلفی با ما تماس 

گرفته شد.

دستور تکراری رئیسی برای حمایت از مستأجران و مهار گرانی مسکن

روایت نماینده متقاضی استیضاح خاندوزی از انصراف نمایندگان:

 برای پس گرفتن امضا از جاهای مختلفی با ما تماس گرفته شد

بازداشت وزیر برکنار شده جهاد کشاورزی 
تکذیب شد

 سخنگوی دولت گفت: وزیر سابق جهاد کشاورزی استعفا دادند و استعفای 
ایشان پذیرفته شــد. اکنون نیز یکی از معاونان ســابق ایشان، سرپرست 

وزارتخانه است. 
وی افزود: آن چیزهایی که گفته می شود شایعه است، صحت ندارد و نباید 
بدان توجه کرد. بهادری جهرمی افزود: دولت اکنون از کمک های ایشــان 

استفاده می کند و در آینده نیز همکاری هایی خواهیم داشت.

محسنی اژه ای:
اقدامات مقابله ای با جرم سرقت ادامه یابد

جلسه بررسی، پیشگیری و مقابله با آسیب های اجتماعی با حضور محسنی 
اژه ای و مسئولان ذیربط در دستگاه قضایی و سایر بخش ها برگزار شد.

رئیــس قوه قضائیه در این جلســه پس از اســتماع مطالب و گزارشــات 
مسئولان ذیربط، دســتورات و توصیه های مهمی را درخصوص پیشگیری 
و مقابله با آســیب های اجتماعی در راستای تأمین و ارتقای مقوله امنیت 

روانی مردم مطرح کرد.
رئیس دســتگاه قضا طی سخنانی در این جلســه، بیان داشت: در مقوله 
ســرقت، بحث فقط بر سر خســارت مادی و مالی که به فرد وارد می شود 
نیســت؛ در اینجا، موضوع مهم دیگر، تهدید امنیت روانی مردم و ترس و 
دلهره ای اســت که بر فرد مالباخته و خانواده او وارد می شود؛ لذا توجه به 

این جنبه از جرم سرقت نیز مورد تاکید است.
رئیس قوه قضائیه با قدردانی از اقدامات فراجا به منظور مقابله با ســرقت 
و کیف قاپی، اظهار داشــت: اقدامات مقابله ای و بازدارنده در مقوله مقابله 
با جرم ســرقت، هم از ناحیه فراجا و هم از ناحیه دستگاه قضایی و قضات 

دادسرا و دادگاه ها باید با قدرت و قوت بیشتری ادامه یابد.
محســنی اژه ای در ادامــه بــا اشــاره به ســرقت بعضــی از تجهیزات و 
زیرســاخت های مرتبط با تأسیسات شــهری برق و آب و گاز و مخابرات 
و خســاراتی که از این ناحیه به زندگی مردم و صاحبان مشــاغل، حرف، 
کسبه و بنگاه های تولیدی وارد می آید، گفت: در مقوله سرقت تجهیزات و 
تأسیســات زیرساختی مرتبط با برق و آب و گاز و مخابرات، نباید صرفاً به 
ارزش مادی این تجهیزات و تأسیســات توجه شود؛ مثلا گفته شود فلان 
مقدار ســیم برق یا کابل برق، توسط ســارق به سرقت رفت؛ بلکه در این 
مقوله باید خســارات ناشی از سرقت و تخریب این تجهیزات که به زندگی 
و کســب و کار مردم وارد می شود، در اتخاذ اقدامات و صدور آرای قضایی 

بازدارنده، مورد لحاظ قرار گیرد.

وزیر ارتباطات:
 شبکه ملی اطلاعات ۶۰ درصد پیشرفت کرده است
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، شبکه ملی اطلاعات را از تکالیف جدی 
این وزارت دانســت و گفت: میزان پیشرفت شــبکه ملی اطلاعات از آغاز 
دولت سیزدهم از ۲۳ درصد به ۶۰ درصد رسیده است و برنامه ما این است 

آنرا به ۷۵ درصد برسانیم.
به گزارش ایرنا، عیسی زارع پور در حاشیه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
در رابطه با شبکه ملی اطلاعات خاطرنشان کرد: شبکه ملی اطلاعات یکی 
از تکالیف جدی وزارت ارتباطات است که طبق مصوبه شورای عالی فضای 

مجازی برعهده این وزارت خانه قرار گرفته است.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات بیان کرد: با تلاش های انجام شــده در 
مجموعه وزارت ارتباطات، میزان پیشــرفت شــبکه ملی اطلاعات از آغاز 
دولت ســیزدهم از ۲۳ درصد به ۶۰ درصد رســیده است و برنامه وزارت 

ارتباطات این است میزان پیشرفت را به ۷۵ درصد برسانیم.

پرونده اخراج دانشجویان پذیرفته شده 
در کنکور ۱۴۰۰ ملغی  می شود

سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی گفت: براساس جلسه 
کمیســیون اصل نود با وزیر علوم، مقرر  شــد که پرونده اخراج آن دسته 
از دانشــجویان پذیرفته شــده در کنکور ۱۴۰۰ که مربوط به بعد از ابلاغ 
استفســاریه مجلس هستند، کان لم یکن شود تا در سال تحصیلی پیش رو 

امکان تحصیل برایشان فراهم شود.
به گزارش ایسنا، علی خضریان در توضیح جلسه کمیسیون اصل نود با وزیر 
علوم گفت: بر اساس شکایتی که از سوی جمعی از داوطلبان و دانشجویان 
پیرامون طرز کار ســازمان سنجش در اجرای ماده ۱۱ قانون رسیدگی به 
تخلفات و جرایم در آزمون های سراسری داشتیم، جلسه ای با حضور وزیر 
علوم و رئیس سازمان سنجش تشکیل شد و مستندات و شکایات مختلفی 
که به کمیســیون اصل نود از نقاط مختلف کشور ارائه شده بود، مجدد و 

برای چندمین بار به وزیر و رئیس سازمان سنجش ارائه شد.
وی ادامه داد:  مقرر شــد پرونده اخراج آن دســته از دانشجویان که پس 
از ابلاغ استفســاریه مجلس یعنی دوم مهرماه ۱۴۰۱ هستند، طی دو ماه 
آینده در شــورای عالی تجدید نظر وزارت علوم مطرح شده و حکم اخراج 
آن ها کان لم یکن شود تا در سال تحصیلی پیش رو امکان تحصیل برایشان 
فراهم شود. خضریان افزود: همچنین مقرر شد پرونده دانشجویان اخراجی 
که پس از این تاریخ حکم از دیوان عدالت اداری مبنی بر اعاده رســیدگی 
گرفته  و پرونده آنها به سازمان سنجش یا وزارت علوم اعاده شده، به عنوان 
غیرمختومه تلقی شده و برای تعیین تکلیف بر اساس استفساریه در هیات 

عالی تجدید نظر وزارت علوم طی دو ماه مطرح و تعیین تکلیف شود.
سخنگوی کمیسیون اصل نودم قانون اساسی در خصوص داوطلبان آزمون 
مجــددی نیز گفت: در خصوص داوطلبانی که نتایج آزمون آنها از ســوی 
ســازمان سنجش طبق ماده ۱۱ قانون رســیدگی به تخلفات و جرایم در 
آزمون های سراسری مورد شبهه واقع  شده و به آزمون مجدد دعوت شده  
و نســبت به این اقدام به کمیســیون اصل نود شکایت کرده اند؛ مقرر شد 
ســازمان ســنجش با عنایت به تصریح قانون در وجود حداقل دو شرط از 
شروط پیش بینی شده برای انجام این اقدام، دلایل و مستندات قانونی خود 
را در توجیه وارد کردن شبهه را به کمیسیون اصل نود مجلس اعلام کند.

دیدار جمعی از فرماندهان سپاه 
با فرمانده کل ارتش

به مناســبت ۲۹ فروردیــن، روز ارتش و تجلیل از حماســه آفرینی های 
نیروی زمینی قهرمان، سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی، فرمانده کل 
سپاه پاســداران انقلاب اسلامی و جمعی از فرماندهان و مسئولان سپاه با 
حضور در ســتاد فرماندهی ارتش جمهوری اسلامی ایران، با امیر سرلشکر 

سیدعبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش دیدار و گفت وگو کردند.
به گزارش سپاه نیوز سرلشکر سلامی ارتش و سپاه را دو رکن عظیم قدرت 
دفاعی کشــور توصیف و تاکید کرد:  پیوســتگی و درهم تنیدگی اعتقادی 
و همســان بودن باورها و اهداف، تعاملات بســیار صمیمانه و اخوت های 
ناگسستنی ارتش و ســپاه، پیام آور یک انسجام و یک استحکام در قدرت 
نظامی کشــور تحت فرمان و فرماندهی رهبر عظیم الشأن انقلاب اسلامی 

است که راه را برای غلبه بر دشمنان هموار خواهد کرد.
امیر سرلشــکر موســوی، فرمانده کل ارتش نیز در این دیدار با اشــاره به 
حمایــت همه جانبه حضرت امام )ره( از ارتــش و اینکه فرمودند: »ارتش 
باید بماند و اسلامی شود«، گفت: از همان روزهای پس از پیروزی انقلاب 
اســلامی هر کجا که نظام و انقلاب نیاز داشته تا ارتش کاری انجام دهد، 
ارتش آماده و محیا بوده و آن کار و مسئولیت را با اتکا به همان خصلت های 

خودش نظیر انضباط و سلسله مراتب و آنچه داشته انجام داده است.
وی افزود: با اینکه جنگ اصلا مطلوب نیســت اما از یک نگاه جنگ هشت 
ساله برکات زیادی برای ما به همراه داشت از جمله بروز معنویت و یکدلی 
رزمندگان اســلام در کنار انتقال دانــش و تجربیات به یکدیگر بود که در 
دنیــا بی نظیر بود و بحمدلله امروز نیز به برکت وجود فرماندهی معظم کل 
قوا )مدظله العالی( در تمامی رده های ارتش این برادری، اخوت، همدلی و 

هماهنگی در بهترین سطح ممکن وجود دارد.
سرلشکر موســوی کلام نورانی رهبر معظم انقلاب که فرمودند فکر نکنید 
این ارتش همان ارتش گذشــته است، بلکه ارتش جمهوری اسلامی ایران 
یک پدیده جدید اســت، گفت: آنچه در ارتش ما امروز اتفاق افتاده اســت 
مرهون برکت انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی است و این نشان می دهد 
فضایی که ما در آن تنفس می کنیم فضای درســتی است و اگر درست از 

این فضا استفاده کنیم  به تعالی خواهیم رسید.

اخبار کوتاه

سومین جلسه کمیته هماهنگی و نظارت بر 
اجرای قانــون حمایت از حقوق معلولان در 
دولت سیزدهم به ریاست معاون اول رئیس 
جمهور برگزار و مقرر شد خانواده های دارای 
۳ معلول به بالا ظرف دو سال صاحب خانه 

شوند.
به گزارش ایرنا، محمد مخبر روز چهارشنبه 
در این جلســه تســریع در اجرای مصوبات 
مربــوط به حمایــت از حقوق افــراد دارای 
معلولیــت را مورد تاکید قــرار داد و وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، سازمان بهزیستی 
و سازمان برنامه و بودجه را مکلف کرد ظرف 
یک ماه نسبت به تامین اعتبارات مورد نیاز 

برای اجرای این مصوبات اقدام کنند.

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به رویکرد 
دولت سیزدهم در حمایت از حقوق معلولین، 
گفت: در این دولت اهتمامی جدی نســبت 
به این موضوع صــورت گرفته و با پیگیری 
جلسات، شــاهد افزایش اعتبارات مرتبط با 

حقوق معلولان هستیم.
مخبر معیشت و اشــتغال، مسکن و درمان 
را ســه مســاله اصلی افراد دارای معلولیت 
برشــمرد و افزود: دولت با جدیت در تلاش 
است تا با اســتفاده حداکثری از بودجه های 

ســالانه، بهره مندی از ظرفیــت خیرین و 
نهادهای غیردولتی، دغدغه معلولان را تا حد 

امکان در این بخش ها کاهش دهد.
معاون اول رئیس جمهور همچنین با اشاره 
به گزارش مطرح شده در جلسه در خصوص 
مشــکل حمل و نقل دانــش آموزان معلول 
که بعضا منجــر به بازماندگــی از تحصیل 
آنها شده اســت، تصریح کرد: وزارت کشور 
باید این موضوع را از طریق شــهرداری ها با 
جدیت پیگیری و به ســرعت مشکل حمل 

و نقل و ایاب و ذهــاب این دانش آموزان را 
مرتفع کند.

همچنیــن مخبر معاون خــود را نیز مکلف 
کرد عدم اجرای برخی مصوبات گذشــته را 
بــه صورت مجدانه از دســتگاههای اجرایی 
پیگیــری کــرده و صورتجلســه و برنامــه 
زمان بندی شده با این دســتگاهها به امضا 
برساند تا در اسرع وقت این مصوبات اجرایی 
شوند. در این جلســه که وزرای تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی، راه و شهرســازی، ورزش 

و جوانــان، رئیس ســازمان امــور اداری و 
اســتخدامی، رئیــس بنیاد شــهید و امور 
ایثارگــران و نمایندگان مجلــس عضو نیز 
حضور داشــتند، رئیس ســازمان بهزیستی 
کشور گزارشــی از میزان پیشرفت مصوبات 
جلســات گذشــته و عملکرد دستگاههای 

اجرایی در قبال این مصوبات ارائه کرد.
در این جلســه همچنین پس از شــنیدن 
دغدغه ها و پیشنهادات برخی از نمایندگان 
جامعــه معلولیــن کشــور، تصمیماتی در 
زمینه تســهیلات اعتباری خوداشــتغالی و 
اشــتغالزایی، حق پرســتاری، کمک هزینه 
مراکز توانبخشــی، مسکن و ارتقای کیفیت 

مراکز شبانه روزی توانبخشی اتخاذ شد.

تصمیم جلسه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت از حقوق معلولان

خانواده های دارای۳ معلول به بالا طی دو سال صاحب خانه می شوند


